

ISSN 0869-6322

ИСТОРИЧЕСКИЙ АРХИВ



№ 2 2015

СОДЕРЖАНИЕ

АРХИВ ВОЖДЕЙ

Директивные документы ГКО о создании Московской зоны обороны. Из фондов РГАСПИ. Июль 1941 г. (В.Н. Шепелев).....3

Записка А.Н. Косыгина о социальном обеспечении семей погибших воинов и инвалидов Отечественной войны. Май 1945 г. (Н.Ю. Пивоваров).....26

ФОТОЛЕТОПИСЬ

Мастера российской историографии: Александр Михайлович Самсонов (1908–1992) (Н.М. Осипова)32

НА ФРОНТЕ

«В период преследования противника от Москвы дело шло у нас особенно успешно». Стенограмма воспоминаний полковника Ф.Е. Двойнова о генерал-майоре Л.М. Доваторе (В.В. Тихонов).....48

Особенности боевых действий войск 1-го Белорусского фронта по овладению городом-крепостью Познань. Докладная записка полковника И.В. Соловьева генерал-полковнику С.М. Штеменко. Февраль 1945 г. (В.В. Ионов).....62

«Точными данными о потерях 250-й испанской дивизии мы не располагаем». Справка Главного разведывательного управления Генерального штаба Вооруженных сил СССР об участии испанских военных формирований в войне против СССР. 1946 г. (В.Г. Бухерт).....74

В ТЫЛУ

Документы РГАЭ о строительстве «бункера Сталина» в Куйбышеве. 1941–1943 гг. (Е.Р. Курапова, А.А. Чернобаев)84

«Для своевременного снабжения горючим войск Действующей армии необходимо...». Докладная записка генерала армии А.В. Хрулёва И.В. Сталину. 1943 г. (Ю.Л. Ботев)97

Ю.В. Андропов в Карелии в годы Великой Отечественной войны. Из мемуаров бывшего первого секретаря ЦК КП(б) Карело-Финской ССР Г.Н. Куприянова (С.Г. Веригин) 101

ГОСУДАРСТВО И ЦЕРКОВЬ

«Молимся за успехи и победу нашей героической армии». Документы и материалы ГА РФ об Армянской апостольской церкви. 1941–1945 гг. (М.М. Одицова, М.И. Советов) 108

ФОТОЛЕТОПИСЬ

Картины советских художников о Великой Отечественной войне 1941–1945 гг. на художественных открытках (П.М. Шульгин, Д.П. Шульгина)..... 126

УЧЕННЫЕ И ВОЙНА

- «Опять война, опять Германия является агрессором!». Статья академика Д.Н. Прянишникова. 1941 г. (М.Ю. Киселев) 145
- «Военные события разворачиваются всё в большем масштабе...». Из дневников академика К.И. Скрябина. 1941–1943 гг. (Е.В. Косырева) 155
- «Образ этого замечательного полководца и патриота будет вдохновлять русский народ в его нынешней борьбе с немцами». Лекция А.Н. Насонова «Александр Невский». 1942 г. (В.В. Политов) 172

АРХИВНАЯ РОССЫПЬ

- «Музейная и архивная комиссия АН СССР имеет своей основной задачей...». Документы Архива РАН. 1943 г. (Т.М. Королева) 188
- «Все вакансии в настоящее время заполнены». Как Герберт Уэллс не стал членом АН СССР. 1943–1944 гг. (Н.В. Бойко) 195

CONTENTS

ARCHIVE OF LEADERS

- Directives Documents of the State Defense Committee on the creation of Moscow defense zone.** From the RGASPI collections. July 1941. (V.N. Shepelev) 3
- Letter of A.N. Kosygin on social security of the families of dead soldiers and World War II disabled veterans.** May 1945. (N.Yu. Pivovarov) 26

PHOTOCHRONICLES

- Masters of Russian historiography: Alexander Mikhaylovich Samsonov (1908–1992)** (N.M. Osipova) 32

AT THE FRONT

- «In the period of chasing the enemy from Moscow everything was in good progress”. A stenograph of colonel F.E.Dvoynov’s reminiscence of major-general L.M. Dovator (V.V. Tikhonov) 48
- Characteristics of the military operations of the 1st Belorussian front troops for getting hold of the embattled city of Poznan.** Memorandum of colonel I.V. Soloviov to colonel-general S.M. Shtemenko. February 1945. (V.V. Izonov) 62
- «We don’t hold the exact data of the 250th Spanish division’s casualty figures”. An inquiry of the Chief Intelligence Directorate of the General Staff of the USSR Armed Forces on the participation of Spanish military organizations in the war against the USSR. 1946. (V.G. Bukhert) 74

IN THE REAR

- Documents from the Russian State Archive of Economics on the building of “Stalin’s bunker” in Kuibyshev.** 1941–1943. (E.R. Kurapova, A.A. Chernobaev) 84

“For timely fuel supply the Front-line Army troops it is necessary...”. Memorandum of General of the Army A.V. Khrulev to I.V. Stalin. 1943. (U.L. Botev) . . . 97

Yu.V. Andropov in Karelia during the Great Patriotic War. From the memoirs of G.N. Kupriyanov, the first secretary of the Central Committee of the Communist Party of the Karelian-Finnish SSR. (S.G. Verigin) 101

STATE AND THE CHURCH

“We are praying for progress and victory of our heroic army”. Documents and materials from the State Archive of the Russian Federation on Armenian Apostolic Church. 1941–1945. (M.M. Odintsova, M.I. Sovetov) 108

PHOTOCHRONICLES

Paintings of Soviet artists on the Great Patriotic War 1941–1945 on picture cards. (P.M. Shulgin, D.P. Shulgina) 126

SCIENTISTS AND THE WAR

“The war again, Germany is an aggressor again!” An article of academician D.N. Pryanishnikov. 1941. (M.U. Kiseliyov) 145

“War events are snowballing rapidly...”. From the diaries of academician K.I. Skryabin. 1941–1943. (E.V. Kosyreva) 155

“The image of this outstanding leader and patriot will inspire the Russian people in their present fight against the Germans”. Lecture of A.N. Nasonov entitled “Alexander Nevsky”. 1942. (V.V. Politov) 172

MISCELLANEA FROM THE ARCHIVES

“A primary task of the Museum and Archival Commission of the Academy of Science of the USSR is...”. Documents from the Archive of the Russian Academy of Sciences. 1943. (T.M. Koroleva) 188

“All vacancies are filled now”. How Herbert Wells didn’t become a member of the Academy of Sciences of the USSR. 1943–1944. (N.V. Boiko) 195